
انتصابات متفاوت وزیر کشور
زنان سهم نگرفتند، استانداران سابق بازگشتند

پرونده انتصاب استانداران در دولت چهاردهم در مرحله 
نهایی شدن است و تنها سرنوشت استانداران ۳ استان 
هرمزگان، آذربایجان غربی و البرز مشخص نیست. انتصاباتی 
که تا حد زیادی با پیش بینی های ابتدایی متفاوت بوده 
است. اسکندر مومنی در شرایطی سکانداری وزارت کشور را 
بر عهده گرفت که به خاطر داشتن پیشینه نظامی مورد انتقاد 
حامیان انتخاباتی مسعود پزشکیان قرار گرفت، اما اقدامات و 
انتخاب استانداران توسط او نشان داد که مومنی علاقه ای به 
انتخاب استانداران نظامی ندارد. همچنین رفاقت دیرینه اش 
با پزشکیان حکایت از آن دارد که وزیر کشور بیش از همه در 

مسیر فکری رئیس جمهوری حرکت خواهد کرد.
    استانداران بومی 

مرور سوابق استانداران منصوب شده در دولت پزشکیان 
که انتخاب استاندارها از اهمیت ویژه ای  نشان می دهد 
برای دولت و به خصوص وزیر کشور برخوردار است. چنانچه 
استانداران به عنوان بالاترین مقام اجرایی در هر استان، نقش 
بسزایی در اجرای سیاست های دولت در سطح منطقه ای 
ایفا می کنند؛ از این رو، اسکندر مومنی ضمن تشکیل یک 
کمیته برای انتخاب استانداران، شروط مهمی را از جمله 
بومی بودن استانداران و آشنایی آنان با مسائل استانی را 
برگزیده بود. بررسی رزومه استانداران منصوب شده تا به 
امروز نشان می دهد که بخش قابل توجهی از استانداران 
از دل استان های محل تولد خود انتخاب شدند. بهرام 
سرمست استاندار آذربایجان شرقی متولد شهر بناب است 
دل  از  خراسان رضوی  استاندار  مظفری،  غلامحسین  و  
همین استان بزرگ انتخاب شده  است. هادی حق شناس، 
استاندار گیلان و محمدرضا بابایی، استاندار یزد هم از دیگر 
استانداران بومی هستند. مسعود امامی یگانه استاندار 
اردبیل هم متولد همین استان بوده و در سال های ۹۸ تا ۱۴۰۰ 
به عنوان فرماندار اردبیل منصوب شده بود. احمد کرمی هم 
که به عنوان استاندار ایلام انتخاب شده، متولد آبدانان بوده 
و به مدت ۶ سال معاونت هماهنگی امور عمرانی استانداری 
ایلام را برعهده داشته است. یدا... رحمانی نیز گرچه استاندار 
بومی نیست اما دوره های مدیریتی خود را در استان کهگیلویه 
و بویراحمد آغاز کرده است و حال در قامت استاندار در این 
استان ایفای مسئولیت خواهد کرد. با این حال، بومی بودن 
استانداران در استان های دیگری چون تهران، قم، سمنان، 
گر چه به این شکل  خراسان شمالی، فارس، قزوین و همدان ا
توجه نشده است اما افراد انتخاب شده سابقه حضور در 

استانداری و وزارت کشور را در کارنامه خود داشته اند.
   زنان سهمی نگرفتند اما...

ایام  در  همواره  پزشکیان  مسعود  که  مواردی  از  یکی 
کید داشت، استفاده از اهل تسنن،  انتخابات بر روی آن تا
، بلوچ، اعراب و دیگر قومیت ها و البته زنان در عرصه  کرد، لر
مدیریتی کشور بود. نکته ای که پزشکیان پس از رئیس جمهور 
شدن نیز به آن توجه داشت. هر چند که در میان وزرای 
پزشکیان تنها یک زن حضور دارد و ردپایی از اهل تسنن در 
میان آنان وجود ندارد اما رئیس دولت چهاردهم تلاش کرده تا 
از اقلیت دینی و قومیتی در رده هایی معاونان، استانداران و... 
استفاده کند و اصرار ویژه ای نیز برای روی انتصاب آنان دارد. 
در میان استانداران نیز آرش زره تن لهونی اولین »کرد« و اهل 
سنت است که به سمت استانداری رسیده است، محمدرضا 
موالی زاده، استاندار خوزستان هم اولین عربی است که به این 
مقام رسیده و البته استاندار سیستان و بلوچستان هم یک 
بلوچ اهل سنت است. با این حال، پیش بینی ها بر این بود 
که در دولت پزشکیان زنان هم به سمت استانداری برسند، 
کنش مثبت سخنگوی زن دولت همراه  پیش بینی که با وا
شد اما رنگ حقیقت به خود نگرفت. با این وجود تا کنون 
۳ زن در استان های فارس )بتول معلم(، کردستان )سودابه 
به عنوان  محمددوست(  )عصمت  گیلان  و  اد(  ضرغام نژ

فرماندار منصوب شدند.
گشت استانداران سابق     باز

گفته  کشور  کررات خطاب به وزیر  که به  از دیگر نکاتی 
در  کشور  وزارت  بدنه  از  و بهره گیری  استفاده  می شود، 
استانداری ها به خاطر حساسیت جایگاه استانداران است. 
گرفته و  که مورد توجه اسکندر مومنی هم قرار  نکته ای 
کثر استان ها  انتصابات نشان می دهد که این مساله در ا
اعمال شده است. به طور مثال، غلامحسین مظفری که در 
دولت سیدمحمد خاتمی، به عنوان »نخستین فرماندار 
ابتدای  از  )بومی   » »نیشابور شهرستان  در  کشور  بومی 
( در دولت پزشکیان نیز در مصدر  تأسیس شهرداری نیشابور
اد، استاندار  استانداری قرا رگرفته است. مهدی جمالی نژ
اصفهان هم در خرداد سال ۹۴ به عنوان شهردار این استان 
انتخاب شده و در سال ۹۷ هم به عنوان معاون عمران و 
توسعه امور شهری و روستایی وزیر کشور انتخاب شد. محمد 
صادق معتمدیان، استاندار جدید تهران، هم ضمن همکاری 
با دولت های دوازدهم و سیزدهم، مُهر استانداری استان های 
خراسان جنوبی، خراسان رضوی و آذربایجان غربی را در 
کارنامه خود دارد. بهرام سرمست و هادی حق شناس نیز 
از دیگر چهره هایی هستند که در دولت روحانی به عنوان 
گلستان فعالیت می کردند. آرش  استاندار قم و استاندار 
زره تن لهونی نیز که در مجلس یازدهم ردای نمایندگی به 
تن داشت، مدتی به عنوان معاون امور اقتصادی استاندار 
کردستان مشغول به کار بوده است. حمید ملانوری نیز سابقه 
استانداری خراسان جنوبی و مدیرکل سیاسی وزارت کشور 
ع، احمد کرمی، محمدجواد  را در کارنامه دارد. ارسلان زار
کولیوند و مسعود امامی یگانه از دیگر استاندارانی هستند که 

سابقه حضور در استان ها را دارند. 
    استاندارانی که نماینده بودند

در میان برخی از استانداران دولت چهاردهم، برخی از آنان 
سابقه پارلمانی هم در کارنامه خود دارد. هادی حق شناس 
و غلامحسین مظفری از نمایندگان مجلس هفتم بودند و 
محمدرضا موالی زاده نیز تجربه حضور در دوره های چهارم 
و پنجم مجلس را دارد. آرش زره تن لهونی هم از نمایندگان 
مجلس یازدهم و محمدجواد کولیوند از نمایندگان مجلس 
آشوری  گذشته، محمد  بودند. همچنین در هفته  دهم 
تازیانی، نماینده بندرعباس، قشم و ابوموسی از نمایندگی 
مجلس برای حضور در استانداری هرمزگان استعفا داد که 

هنوز در دستور کار نمایندگان قرار نگرفته است.

آرمان ملی- حمید شجاعی: قانون عفاف و حجاب و 
انتشار جزئیات آن طی روزهای اخیر به مهم ترین سوژه 
و موضوع مدنظر جامعه تبدیل شده است و کمتر جایی 
است که از این موضوع و تبعات آن صحبتی به میان نیاید. 
کامل قانون عفاف و  که متن  شاید شنبه، دهم آذرماه، 
حجاب در رسانه ها منتشر شد کسی فکرش را نمی کرد که 
این قانون بخواهد به همین روال منتشر شده اجرا گردد 
و حتما تغییراتی در آن اعمال خواهد شد. اما زمانی که 
محمدباقر قالیباف؛ رئیس مجلس در نشست خبری خود 
تاریخ بیست و سوم آذرماه را زمان ابلاغ این قانون عنوان کرد 
ولوله ای در جامعه در خصوص این قانون و نحوه اجرای آن 
به راه افتاد. چنانکه فعالان سیاسی، مدنی؛ حقوقدانان و 
کنش های منفی  همچنین کاربران شبکه های اجتماعی وا
گسترده ای به این قانون نشان دادند. قانونی که لایحه آن 
پس از مدت ها رفت و آمد میان مجلس، شورای نگهبان و 
مجمع تشخیص بالاخره در ۷۴ ماده و درمجموع ۵ فصل 
تنظیم و به قانون تبدیل شد. حال اینکه هر قانونی برای 
نتیجه بخشی و موثربودن باید دو مرحله را طی کند نخست 
اینکه آن قانون جامعه پذیر باشد یعنی مردم خود پذیرای 
آن قانون  و رعایت کننده آن باشند و از طرف دیگر آن قانون 
قابلیت اجرا داشته باشد. آنچه که به عنوان قانون عفاف و 
کنش منفی  حجاب مطرح شده، به احتمال بسیار زیاد با وا
جامعه روبه رو خواهد شد و در عین حال قابلیت اجرا را 
نخواهد یافت. در بخشی از این قانون آمده که اتباع بیگانه 
قانونی می توانند در خصوص بی حجابی نسبت به زنان و 
دختران امر به معروف کنند. امری که بسیار جای تامل و از 
قانونگذار جای پرسش دارد که چگونه توانسته اید قانونی 
بگذرانید که در آن تبعه بیگانه را در این موضوع حساس 
دخالت داده اید؟ آنهم بعد از اینکه خبر از حساسیت های 
جریان یافته در کشور به دلیل ازدیاد اتباع دیگر کشورها 
وجود دارد. آیا این مهم، به معنای افزایش درگیری ها و 
کسی به عنوان یک ناظر  حساسیت ها نخواهد بود؟ هر 
بی طرف این قانون را بخوانند حتی خوانش این قانون 
ک و خوف انگیز است چه رسد به اینکه قرار باشد  نیز ترسنا
که از سوی بخش  به مرحله اجرا برسد. تبعا قانونی هم 
گسترده ای از جامعه مورد قبول قرار نگیرد مشخص است که 
در نهایت چه تکلیفی خواهد داشت و صرفا روی کاغذ قانون 
خواهد بود. چه اینکه پیش از این نیز بارها گفته شد که در 
مسائلی همچون عفاف و حجاب که ابعاد مختلفی دارد باید 
با رویکرد اقناعی و فرهنگی و سازنده با جامعه سخن گفت؛ 
حرف مردم را شنید و در نهایت با نگاهی متعادل و مبتنی بر 
اصول و با رعایت همه جوانب به راه حل و راهکار مورد تعامل 
کمیت دست یافت. اما هر اندازه رویکردهای  جامعه و حا
قهری، سلبی، امری و تحکم آمیز در این مساله بیشتر شود 
کنش های  به همان اندازه در جهت معکوس با رفتارها و وا
متقابل جامعه مواجه خواهیم بود. اینگونه نیز بیش از اینکه 
به سمت وحدت، همگرایی و انسجام حرکت کنیم بیشتر 
، دوقطبی و دودستگی  قرار گرفته ایم.  در مسیر تفرقه، نقار
لذا مصلحت در این است که از پرداختن یکسویه و بدون در 
نظر گرفتن همه جوانب خودداری شود و به موضوعات به 

گونه ای پرداخت که اتحاد دولت-ملت را بیشتر می کند. 
 ترویج یا مقابله؟

 حجاب امری شرعی است که جامعه با اصل آن مخالفتی 
که این مساله  ندارد، بلکه مساله زمانی بغرنج می شود 
فرهنگی سویه سیاسی به خود می گیرد و دیگر از حالت اولیه 
ج می شود. نمود واضح این امر را می توان در نگارش  خار

قانون حجاب دید جایی که هر فصل و ماده آن بیش از 
اینکه رویکرد ایجابی برای جامعه زنان داشته باشد بیشتر 
خ می کشد. مخصوصا مهم ترین  وجه سلبی خود را به ر
فصل این قانون که فضل جرائم است؛ اما قبل از اینکه به 
ح کرد که  این مهم پرداخته شود باید این پرسش را مطر
گر غرض و هدف از این قانون ترویج حجاب است پس  ا
گر هم اینگونه نیست و  جریمه و مجازات برای چیست؟ ا
وضع جریمه برای جلوگیری از بی حجابی و بدحجابی است 
که بازهم تجربه های پیشین، در کنار التهاب اجتماعی، 
تحولات و تاثیرات آن هنوز در یادهاست. نگاهی به جرایم 
بی حجابی نشان از این دارد که گویی نگارندگان این قانون 
قصد انتقام گیری دارند. چنانکه در ماده ۵۰، قانون عفاف 
و حجاب آمده است: »هر زنی در انظار عمومی  معابر یا 
کن عمومی که نوعا در منظر نامحرم است اعم از فضای  اما
حقیقی یا مجازی کشف حجاب کند، در مرتبه اول از طریق 
سامانه های هوشمند فراجا با تطبیق با سایر بانک های 
اطلاعاتی اطمینان آور و احراز هویت قطعی مرتکب معادل 
کثر جزای نقدی درجه ۸ جریمه و لیکن أخذ  یک دوم حدا
جریمه مذکور به مدت ۳ سال معلق می شود و با استفاده از 
سامانه های هوشمند با پیامک یا پست به وی اعلام می شود 
در صورت تکرار در مدت تعلیق جریمه در مرتبه دوم علاوه 
کثر جزای نقدی درجه  بر أخذ جریمه مرتبه اول معادل حدا
۸ جریمه و با استفاده از طرق مذکور به وی اعلام می شود در 
مرتبه سوم توسط مرجع قضائی به جزای نقدی درجه ۶ و 
در مراتب بعدی به جزای نقدی درجه ۵ محکوم می شود. 
در صورت تکرار بیش از چهار بار مرتکب به مجازات تکرار 
جرم موضوع ماده )۳۸( این قانون غیر از حبس محکوم 
کثر جزای نقدی درجه  می گردد.« حال اینکه یک دوم حدا
هشت جریمه، معادل ۵ میلیون تومان، رتبه دوم که جزای 
نقدی درجه ۸ به علاوه جزای نقدی در مرحله اول یعنی 
معادل نصف جزای درجه ۸، )پنج میلیون تومان( بوده، 
، دو بار  جمعا می شود ۱۵ میلیون تومان. به عبارت دیگر
۱۵ میلیون  زنان  برای  با بی حجابی  ارتباط  در  پیامک 
تومان جریمه شامل می شود. جزای نقدی درجه شش، 
۲۰ میلیون تا ۸۰ میلیون تومان است و رقم جریمه درجه 
۵، ۸۰ میلیون تومان تا ۱۶۵ میلیون تومان است.  از طرفی 
گر جریمه بی حجابی پرداخت نشود  شخص مورد نظر نه  ا

مجوز خروج از کشور را خواهد داشت و گذرنامه و گواهینامه 
که  برایش صادر نخواهد شد. این اتفاق باعث می شود 
جامعه نسبت به دولت بدبین شوند و این نگاه رواج پیدا 
کند که دولت می خواهد از این طریق کسری بودجه خود 
را جبران کند در حالی که دولت پزشکیان از ابتدا نیز با این 
قانون و نحوه اجرای آن مخالف بوده و بارها خواستار اصلاح 
آن بوده است. چنانکه پیش از این مجید انصاری، معاون 
حقوقی رئیس جمهور گفته بود: »قانون عفاف و حجاب در 
حالت تعلیق قرار گرفته است. مسلما دولت در شرایطی قرار 
نخواهد گرفت که در مقابل مردم بایستد و سرمایه اجتماعی 

خود را از دست دهد.«
کنش ها به قانون حجاب  وا

کنش های بسیاری   انتشار جزئیات قانون حجاب با وا
همراه بود و از کاربران فضای مجازی گرفته تا فعالان سیاسی 
کنش نشان دادند. آذر منصوری  و اجتماعی و... بدان وا
رئیس جبهه اصلاحات ایران در ایکس نوشت:  »زمان تصویب 
قانون موسوم به حجاب و عفاف هم مکرر گفتیم  این قانون 
تشدید رویکردی است که در عمل بارها شکست خورده 
است.« غلامحسین کرباسچی دبیرکل سابق حزب کارگزاران 
نیز بیان داشت:  عده زیادی از مردم هم زیربار اجرای این 
قانون نمی روند. بالاخره آنان باید برای اجرا و انجام قانون 
قانع شوند. وقتی قانع نشده اند، با تصویب اینگونه قوانین 
ولو با در نظرگرفتن جرایم سنگین هم نمی شود آنان را وادار 
به انجام کاری کرد. دولت تکلیف خود را بهتر می داند. من 
شنیدم که آقای پزشکیان اعلام کرده است که این قانون 
قابل اجرا نیست و مشکلاتی را ایجاد خواهد کرد. اما اینکه 
چه می خواهد بکند را نمی دانم. به نظرم دولت نباید وقت 
خود را صرف مسائلی کند که می داند هیچ نتیجه ای ندارد. 
محسن برهانی حقوقدان نیز عنوان کرد: آقایان می فرمایند 
با اجرای این قانون به دنبال ترویج عفاف و حجاب هستیم. 
گر مقصود ترویج است، مجازات برای  ما متوجه نشدیم؛ ا
گر هدف، بازدارندگی است پس آمار کجاست؟ در  چیست؟ ا
هر دو حالت می بینیم که این قانون مبتنی بر پیش فرض های 
اثبات نشده، بلوف ها و ادعاهای غیرعلمی  است. شرایط 
صحیح تقنینی در مورد این قانون رعایت نشده؛ چون نه 
پیوست های اقناع کننده ای دارد و نه مبنی بر شفافیت شکل 

گرفته است. 
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گــــزارش

ذره بین

»آرمان ملی« جزئیات قانون عفاف و حجاب را بررسی می کند

گــــرهای قانـــون حجاب اما و ا
         کرباسچی: مردم زیر بار قانون عفاف و حجاب نمی روند، حتی با جرایم سنگین 

گر هدف ترویج حجاب است، مجازات برای چیست؟         محسن برهانی: ا

  آرمان ملی- مرتضی خبازیان زاده: معاون راهبردی 
رئیس جمهور اظهار کرده پزشکیان از صمیم قلب به »وفاق 
و همدلی« معتقد است. محمدجواد ظریف ادامه داده: 
رئیس جمهور بر این باور است که کشور برای رسیدن به 
اهداف والای خود کمبود و کاستی ندارد، تنها باید برای 
تحقق آرمان ها، اسناد بالادستی و قانون اساسی با همدلی، 
همکاری کنیم. جملات ظریف در حالی ابراز می شود که 
ظاهرا تندروهای مجلس در حال پختن آش هستند. هرچند 
در باره اینکه آش مورد نظر تندروها چه چیزی خواهد بود و 
برای چه کسی پخته می شود، هنوز حرفی در میان نیست 
اما به نظر نمی رسد تندروها از دنبال کردن کاری که در پیش 
کنش ها، صرف  گرفته بودند، با همه حاشیه ها و با همه وا

نظر کرده باشند. 
 آشپزی 

گرفت،  زمانی که مسعود پزشکیان دولت را در دست 
احتمالا زمانی که اعضای کابینه را انتخاب می کرد، اولین 
هسته های مخالفت با او تشکیل شده باشد. روشن است که 
اطرافیان دولت قبل که دولت را از دست داده و در انتخاباتی 
گر تمام  زودرس آن را به جناح مقابل باخته بودند، حتی ا
کابینه را در دست می گرفتند هم از اتفاق افتاده ناراحت 
بوده اند. تب و تاب و التهابی که برخی چهره های تندروی 
مجلس در زمان رای اعتماد به کابینه به فضای مجلس 
داده بودند، نشان از این عدم رضایت داشت. بخصوص 
که پزشکیان هم در انتخاب اعضای کابینه از مشورت های 
ظریف استفاده کرده بود و هم اینکه او را به عنوان مشاور 
که هنوز زخم  نزدیک خود نگه داشته بود. تندروهایی 

برجام را برتن داشتند، به هیچ وجه نمی توانستند ظریف 
را در دولت تحمل کنند. لایه هایی از تندروها از زمانی که 
کرات برجامی شروع شد، تا زمانی که برجام به سرانجام  مذا
رسید، با ظریف مشکل داشتند. خیلی روشن نیست که 
مشکل آنها با ظریف به مشکل شان با برجام ختم شد یا 
مشکلی که با برجام داشتند در نهایت در ظریف متمرکز شد. 
در همان احوال ظریف با تمام توان از برجام دفاع می کرد 
و نمک بر زخم مخالفان می پاشید. انتخابات مجلس که 
سال گذشته برگزار شد، به چند نفر از شناخته شده ترین 
مخالفان ظریف فرصت داد تا در مجلس و از تریبون مجلس 
گر در مجلس، در برابر  با تمام قوا به مقابله با ظریف برآیند. ا
هجمه همه جانبه تندروها، برخی نماینده ها مقاومت 
می کنند و از شدت حمله می کاهند، راحت می توان تصور 
گر دو نفر از این تندروها رودرروی هم بنشینند و درباره  کرد ا
ظریف حرف بزنند، چه خواهند گفت؛ مثلا رسایی و ثابتی. 
آیا برای ظریف آشی خواهند پخت که روی آن یک وجب 
روغن باشد؟ با تصویب قانون مشاغل حساس به نبرد با او 
ح شده مسئولان ارشد  خواهند رفت؟ به دیدگاه های مطر

توجه نخواهند کرد؟
 هنر شنیدن

در چنین شرایطی که دولت به زبانی و محمد جواد ظریف 
هم به لحنی، سخن از وفاق می گویند،  گویی هنوز منظور 
گر روشن شده  دولت و ظریف از وفاق روشن نشده است. ا
بود شاید در رفتار تندروها تغییری دیده می شد. وقتی 
تندروها با تمام توان آتش توپخانه خود را روی ظریف متمرکز 
کرده است: »وفاق بخش مهمی  کرده اند، ظریف اظهار 

گرچه توانستیم تا حدی به آن بپردازیم اما تازه  دارد که ا
کمیت و مردم«  در ابتدای راه هستیم و آن »وفاق میان حا
است. واقعیت این است که ۵۰ درصد مردم در انتخابات 
که با این ۵۰ درصد گفت وگو  شرکت نکردند و نیاز است 
کردن  کردن و موعظه  گفت وگو به معنی صحبت  کنیم. 
نیست، به قول دکتر پزشکیان گفت وگو به معنای »شنیدن 
صدای بی صدایان« است، حتی به این معنا که باید صدای 
بی صدایان را پخش و منتشر کنیم«. مشکل سخنان ظریف 
در این است که او مخاطب خود را مردمی دانسته که به 
پزشکیان رای داده اند، در حالی که ظریف باید مخاطب 
خود را همان تندروهایی فرض می کرد که درصدند برایش 
آش بپزند. ظریف تمرین هنر شنیدن را یکی از اقدامات مهم 
کید کرده است: »همایش  برای تحقق شعار وفاق دانسته و تا
ملی وفاق به سبک جدید و با محوریت گفت وگو تا ماه آینده 
برگزار می شود. در این نشست به جای سخنرانی یا ارائه 
مقاله، پیش جلساتی در استان ها و تهران خواهیم داشت 
تا تمرینی باشد برای اینکه ببینیم چگونه می توان در مسیر 
وفاق حرکت کرد«. احتمالا چند نفر از تندروها حرف های 
ظریف را دنبال می کنند تا ببینند آیا توانسته اند او را از ادامه 
کار منصرف کنند یا نه. ظریف در این باره گفته است: »ترجیح 
می دهم درباره خودم صحبت نکنم. دکتر پزشکیان پس از 
مشورت به بنده دستور دادند که به فعالیت خود در دولت 
ادامه دهم«. با چنین اظهاراتی است که می توان تصور 
کرد توپخانه تندروها به این زودی ها خاموش نمی شود. 
توپخانه ای که از ابتدای آغاز به کار دولت شروع شده و 

احتمال دارد با پخت »آش« همزمان شود.

»آرمان ملی« از پینگ پنگ سیاسی ظریف-تندروها گزارش می دهد

مبارزه ظریف
      ظریف: به فعالیت خود در دولت ادامه می دهم 

فرشاد مومنی: 

باب جدید عدالت را برقرار کن
وعده های کلیدی 

با شکست روبه رو شد 
رئیس موسسه مطالعات دین و اقتصاد، 
با بیان اینکه عنصر کلیدی در تنظیم رابطه 
میان مردم و حکومت، مساله اعتماد است 
و هر اقدامی که اعتماد مردم را به حکومت 
دچار تزلزل کند، خیانت به آرمان توسعه ملی 
است، اظهار داشت: به آقای پزشکیان توصیه 
می کنم که باب جدیدی از عدالت را برقرار 
کنند. برای سال ۱۴۰۴ هم که ایشان در سند 
بودجه پیش بینی شوک به قیمت بنزین و ارز 
و کاهش منابع ارزی و ریالی مربوط به نیازهای 
اساسی مردم را در دستور کار قرار داده اند، این 
گر آن وعده هایی  بار شرافتمندانه بگویند که ا
گر  که رئیس جمهور و دولتش داده اند که ا
ک خواهد  این سیاست های را جلو ببرند کولا
شد، محقق نشد و فاجعه ایجاد شد قرار است 
دوباره مردم را تنبیه کنند؟ آیا توصیف آقای 
پزشکیان از عدالت هم اینگونه است؟ فرشاد 
مومنی گفت: توجه به این مساله حیاتی از 
جنبه های بسیار متعددی، قابل ذکر است 
و می تواند کانونی نجات بخش برای ایران 
در نظر گرفته شود. عجم اوغلو و رابینسون 
در کتاب »چرا ملت ها شکست می خورند« 
ایده ای الهام بخش مطرح کرده و آورده اند که 
کشورها زمانی شکست می خورند که رفتارهای 
حکومت ها در عمل از ملت اعتمادزدایی 
می کند. از دو کانال این مساله اتفاق می افتد؛ 
دیگری  و  غلط«  سیاست های  »انتخاب 
استراتژیک  متحدان  »انتخاب  طریق  از 
نادرست«. این دو خطا، به طرز فاجعه آمیزی 
طی بالغ بر سه دهه گذشته، کمر اقتصاد و 
جامعه ما را شکسته است. وی با بیان اینکه 
تا زمانی که در این زمینه، فکر بایسته ای 
صورت نگیرد، دست و پازدن هایی که ولو با 
کثر حسن نیت هم صورت می گیرد، اجازه  حدا
برون رفت از بحرا ن ها و گرفتاری ها را به کشور 
ما نمی دهد، افزود: صمیمانه و خاضعانه 
عرض می کنم که طی بالغ بر سه دهه گذشته، 
حکومت  کلیدی  وعده های  تمام  تقریبا 
است.  شده  روبه رو  شکست  با  ایران،  در 
استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی 
آزمندی غیرمولدها،  اینکه  گفت: به جای 
ل سالاری کنترل شود، از  تاجرباشی ها و دلا
طریق سیاست های شوک درمانی، در راستای 
منافع این گروه ها، میدان معرکه غارت منابع 

عمومی  و خصوصی مولد کشور شد. 
    نیت خوب کافی نیست

کید کرد: باید آرام آرام به  فرشاد مومنی تا
این بلوغ برسیم که برای پیشبرد عالمانه و 
اعتلابخش جامعه، نیت خوب لازم است، اما 
به هیچ وجه کافی نیست. طی بالغ بر سه دهه 
گذشته، بخش مهمی  از مقامات کلیدی و 
متوهم ما می خواستند از طریق سیاست های 
تورم زا، عدالت برقرار کنند. در حالی که در 
تمام دنیا، این مساله به عنوان یک بدیهی 
عقلی اولیه، پذیرفته شده که تورم، مالیات 
که از جیب فقرا، تقدیم  ظالمانه ای است 
اغنیا می شود، بنابراین نابرابری های نامولد 
را گسترش و تعمیق می دهد و بی عدالتی را 
سکه رایج می کند. این اقتصاددان با بیان 
گزینی و سفله گزینی، پدر  اینکه بی کیفیت 
را درآورده و قوانین و مقررات  کشور  این 
است،  شکسته  را  ایران  کمر  بی کیفیت 
خاطرنشان کرد: توهم هایی که یک جلوه 
آن احمدی نژاد و جلوه دیگرش در دوره آقای 
 هاشمی رفسنجانی و همچنین در دولت های 
با  می کردند  فکر  آنها  است.  بوده  دیگر 
دستکاری قیمت های کلیدی، گره ای از ایران 
باز می شود. وقتی این آزمون، ده ها بار آزموده 
و شکست خورد و باز تکرار شد، معنایش این 
است که مساله، ندانستن نیست، این به یک 
که نسبتی با  گره خورده  منافع نامشروعی 
مصالح مردم، تولیدکنندگان کشور و حکومت 
ندارد اما استمرار پیدا می کند. وی تصریح 
کرد: از سوی دیگر، در ۳۰ ساله گذشته، ما سراغ 
ایده ای به نام یکدست سازی رفتیم. درباره 
نیت آنها که کشور را به این مسیر کشاندند، 
بحثی نمی کنم، اما در این تجربه، هم در 
دولت احمدی نژاد و هم در دولت مرحوم 
رئیسی، ملاحظه می کنید که به محض اینکه 
ساختار قدرت متصلب و توزیع قدرت به طرز 
غیرمتعارفی نابرابر می شود، بی سابقه ترین 
سقوط ها از نظر تهدید اتفاق افتاده است. 
اقتصاد  و  دین  مطالعات  موسسه  رئیس 
ادامه داد: صمیمانه و مشفقانه به آقای 
بار  چند  که  گرامی  می گویم  رئیس جمهور 
این حرف را با مرحوم آقای رئیسی هم در 
میان گذاشتم و گفتم در تجربه شوک ارزی 
سال ۱۴۰۱، طیف پرشماری از کارشناسان 
کار را نکن! اما تعدادی  گفتند آن  به شما 
از مدیران کلیدی دم دست شما، به شما 
گر این  « دادند و گفتند ا »وعده در باغ سبز
کار را بکنید، ۵۰ همت به فوریت به دست شما 
می رسد و بعد گفتند رانت و ربا و فساد را از بین 
می بریم. وقتی کارنامه روشن شد و معلوم شد 
وعده های مسئولان اقتصادی کشور به حکم 
علی الاطلاق نادرست و دروغ بوده، شما در 
صورت مردم چنگ انداختید و آنها را به خاطر 
آن خطای فاحشی که دولتمردان شما کرده 
کنون به آقای پزشکیان  بودند، تنبیه کردید. ا
توصیه می کنم که باب جدیدی از عدالت را 

برقرار کنند.


